

العدد  
12  
السنة الثالثة  
كانون الأول  
ديسمبر 2014

فصلية محكمة تعنى بالشؤون السياسية والاستراتيجية



# مجلة حمورابي للدراسات

ISSN 2227-5312

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

## ◀ الفلسفة التاوية وصنوّها الفلسفية الصوفية (وحدة الوجود والحضور بالغياب)

أزمات العبادي الكبرى  
وثلاثية الإرخاء البراغماتي  
إشكالية إدارة التحول في الاقتصاد العراقي  
بعد الاحتلال الأميركي  
الشباب في العراق:  
طبيعة وخصائص الدور والوظيفة  
اتجاهات الشخصية العراقية  
بإزاء المواطنة والهوية الوطنية

◀ ملف العدد  
نوافذ التغيير  
في حكومة  
العبادي...  
إشكاليات  
متعددة

◀ إعادة النظر في مفهوم الدولة الفاشلة  
◀ ثقافة الحوار والتسامح في سوريا  
◀ التحالف التركي - الإسرائيلي... مديات مفتوحة

## أزمات العبادي الكبرى وثلاثية الإرخاء البراغماتي

أ.م.د. حميد فاضل حسن\*

تحكمت بالمشهد السياسي العراقي منذ عام 2003 جملة من العوامل والمتغيرات الداخلية والخارجية، مارست دوراً ملحوظاً في تحديد مسارات العمل السياسي العراقي، وزادت عليه طابعاً من التباين الشديد، تمثل في مرونة الإداء والوضع العام سياسياً وغيره، بين الاستقرار المزمّن والاستقرار الحذر. وتشكل الحكومة عماد النظام السياسي العراقي الذي تشكل بعد عام 2003، وبعدها السلطة التنفيذية فقد علق الكثير من المواطنين المهتمين بالعمل السياسي، الآمال والأمنيات على قدرتها وإمكانيتها بما منحها الدستور الدائم لعام 2005، من صلاحيات ووسائل على تجاوز العديد من الأزمات العميقة التي ترافقت مع العملية السياسية، وحتى قبلها بكثير والتي أفضت إلى فرض حالة الاستقرار على إيقاع عملها. بيد أن هذه الآمال والأمنيات العريضة تصطدم بواقع مختلف جذرياً، إذ إن المتغيرات الداخلية والخارجية المتصارعة وغير المتوقعة ترسم صورة أخرى مناقضة تماماً، تبدو أبرز ملامحها التهديد الجدي والحقيقي غير المفتعل وغير المتشائم على مستقبل الدولة العراقية، وأدراكاً لذلك تمر الدولة العراقية بمرحلة حرجة، وترسم لمستقبلها مشاهد عدة مغلقة بمساحة وقدر من التفاؤل التشاؤم.

### Al-Abadi's Major Crises and Three Pragmatic Relaxations

Prof. Assis. Dr. Hamid Fadhel Hassan

Since 2003, the Iraqi political scene has been dominated by a number of internal and external factors and variables, which have played a remarkable role in determining the paths of Iraqi political action, and have increased a characteristic of extreme disparity, represented in the flexibility of performance and the general political situation and others, between chronic instability and cautious stability.

The government is the backbone of the Iraqi political system that was formed after 2003, and after that the executive authority. Many citizens interested in political work have pinned their hopes and wishes on its ability and potential, given the powers and means granted by the permanent constitution of 2005 to overcome many of the deep crises that accompanied the political process, and even much earlier, which led to the imposition of instability on the rhythm of its work. However, these broad hopes and aspirations collide with a radically different reality, as the conflicting and unexpected internal and external variables paint another completely contradictory picture, the most prominent features of which appear the serious, real, uninformed and non pessimistic threat to the future of the Iraqi state, and realizing

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..



that, the Iraqi state is passing through a critical stage, and is drawing its future. Several scenes are covered with space and a measure of pessimistic and optimism.

## إشكالية إدارة التحول في الاقتصاد العراقي بعد الاحتلال الأميركي

أ.د. عبدعلي كاظم المعموري\*

شكلت عملية التغيير بعد عام 2003 منعطفاً كبيراً في تاريخ العراق المعاصر، وتجلت تأثيراتها في كافة الأبعاد، ومنها البعد الاقتصادي تحديداً، فالاقتصاد العراقي في خلفيته التاريخية هو اقتصاد مشوه ومأزوم على خلفية أكثر من عقدين من الزمن، وجاءت عملية التغيير السياسي مترافقة مع رؤى أميركية حاملة بصمات التحول المنفلت نحو اقتصاد السوق من دون أية خطة لعملية التحول هذه، ومركزة على نوايا ورغبات عراقية ساندت هذا التوجه، ورغم من وجود تجارب سابقة لبلدان أخرى بعضها كان منظماً ومحسوباً، والآخر منفلاً وغير مخطط، ولذلك تباينت نتائج عملية التحول وكلفتها الاجتماعية والاقتصادية وصولاً إلى السياسية بل وإلى مستقبل الدولة.

### **The Problem of Managing The Transformation of The Iraqi Economy after The American Occupation**

**Prof. Dr. Abd Ali Kadhem Al Mamouri**

The process of change after 2003 represented a major turning point in the history of contemporary Iraq, and its effects were evident in all dimensions, including the economic dimension in particular, as the Iraqi economy in its historical background is a distorted and crisis economy against the background of more than two decades, and the process of political change came in conjunction with American visions carrying the fingerprints of the uncontrolled transformation towards a market economy without any plan for this transformation process, and based on Iraqi intentions and desires, it supported this trend, despite the existence of previous experiences of other countries, some of which were organized and calculated, and the other uncontrolled and unplanned. Therefore, the results of the transformation process and its social and economic costs varied, to the political cost, but to the future of the state.

## استقلالية البنك المركزي الفلسفة والمبادئ وطرق القياس

أ. د. عبد الحسين جليل الغالبي \*

إن آليات الإصدار النقدي التي كانت تشترطها قاعدة الذهب بمراحلها كافة لم تترك المجال أمام السلطات النقدية أو الحكومية للتدخل في عملية الإصدار، إذ إن القيود الصارمة التي تعمل على وقفها بنوك الإصدار تعد بمثابة الجدار الذي يحميها من أي تدخل حكومي أو ما سواه، ولم تكن في حينها قد تولدت بعد إشكالية الاستقلالية والتبعية وحدود التدخل. ولكن بعد هجر قاعدة الذهب بأخر أشكالها وهو الصرف بالذهب وانتهاء مفعول اتفاقية برتن وودز في مطلع سبعينات القرن الماضي وتخلي الولايات المتحدة عن دورها المحوري في النظام النقدي العالمي ظهرت إلى الوجود أنظمة نقدية تتيح للدول الحرية في الإصدار النقدي وتخفيض قيمة عملاتها وبدأت تظهر للعيان مشاكل وتأثيرات أو مساوئ التدخل الحكومي في عمليات الإصدار النقدي في الدول التي تحاول حكوماتها مدّ سطوتها وسلطتها على البنوك المركزية.

وبدأت تظهر أصوات الباحثين في نحت مفهوم الاستقلالية Independence بوصفها مصطلحا نقدياً Monetary Term ومناقشة الفلسفة التي يبني عليها وتحديد المبادئ التي يعمل في ظلها. واحتدمت النقاشات بين مؤيدي ومعارضى الاستقلالية. وفي الوقت نفسه كان هناك باحثون اقتصاديون يعملون على وضع أسس القياس والتكميم وبناء آليات تحدد درجة الاستقلالية ومداهها بشكل ترتيبي أو تقديري أو بشكل رقمي وتؤشر أهم الأبواب التي يأتي منها التدخل الحكومي.

### Central Bank Independence Philosophy, principles and Measurement Methods

Prof. Dr. Abdul Hussein Jalil Al-Ghalibi

The mechanisms of cash issuance that were required by the Gold Standard in all its stages did not leave the way for the monetary or governmental authorities to interfere in the issuance process, as the strict restrictions that the issuance banks operate according to are considered as a wall that protects them from any government interference or anything else, and they were not in at that time, it was born after the problems of independence, dependency, and the limits of intervention. But after the abandonment of the gold standard in its last form, which is the exchange with gold, the expiration of the Bretton Woods Agreement in the early 1970s, and the abandonment of the United States' pivotal role in the global monetary system, monetary systems emerged that allow countries the freedom to issue money and reduce the value of their currencies, and problems and influences or the disadvantages of government intervention in the cash issuance process in

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

countries whose governments try to extend their power and authority over central banks.

The voices of researchers began to appear in carving the concept of Independence as a critical term, Monetary Term, discussing the philosophy on which it is based and defining the principles under which it operates. Debates raged between supporters and opponents of independence. At the same time, there were economic researchers working on laying the foundations of measurement and quantification and building mechanisms that determine the degree of independence and its extent in an ordinal, discretionary or numerical form and indicate the most important doors from which government intervention comes.

### الشباب في العراق: طبيعة وخصائص الدور والوظيفة في إطار مفهوم التنمية البشرية

أ.م. د. عماد عبد اللطيف سالم\*

هناك إدراك متزايد لقضايا الشباب من قبل مختلف مستويات صنع القرار والسياسة في العراق. وينطوي هذا الإدراك على معرفة أهمية وخطورة الدور الذي يمكن لهذه "الفئة الاجتماعية" أن تمارسه (سلباً أو إيجاباً) فيما لو توفرت لها الفرص والبيئة المناسبة، أو (على العكس من ذلك) إذا تفاقمت أمامها حدة التحديات والمشكلات التي تمنعها من ممارسة هذا الدور.

وبرغم تزايد الاهتمام بقضايا الشباب بعد العام 2003، إلا أن مشاريع تمكين الشباب وإدماجهم، ومنحهم المكانة المطلوبة في عملية التنمية (بما تتضمنه من أولويات وخطط واستراتيجيات)، ظلت تصطدم على الدوام بعقبات العنف وعدم الاستقرار السياسي والانقسام المجتمعي. وأدت هذه التحولات بالضرورة إلى تشطي الشباب أنفسهم ك(فئة اجتماعية)، وتحول معظمهم إلى جزء من آليات الصراع في المجتمع الكبير، الذي فقدوا تدريجياً استقلاليتهم فيه، وفقدوا معها قدرتهم على المشاركة الفاعلة في تغييره لصالحهم.

نصير عن مركز حموراني للبحوث والدراسات الاستراتيجية

## Youth in Iraq: The Nature and Characteristics of The Role and Function Within the Concept of Human Development

Prof. Assis. Dr. Emad Abdul Latif Salem

There is a growing awareness of youth issues by various levels of decision-making and politics in Iraq. This realization implies knowing the importance and gravity of the role that this "social group" can play (negatively or positively) if the appropriate opportunities and environment are available for them, or (on the

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

contrary) if the challenges and problems that prevent them from exercising this role become more severe.

Despite the increase in interest in youth issues after 2003, projects to empower and integrate youth, and give them the required place in the development process (including the priorities, plans and strategies it contains), have always collided with obstacles of violence, political instability and societal division. These transformations have necessarily led to the fragmentation of young people themselves as a (social group), and most of them have turned into part of the mechanisms of conflict in the large society, in which they gradually lost their independence in it, and with it their ability to participate actively in changing it in their favor.

### اتجاهات الشخصية العراقية بإزاء المواطنة والهوية الوطنية (دراسة مسحية)

د. كامل القيم\*

عبر الاستطلاع العلمي المنظم بالملاحظة وما تنتشره وسائل الإعلام والحراك السياسي والاجتماعي، الذي يزخر به الشارع العراقي، وجدنا أن هناك ضعفاً في الشعور بالمواطنة لدى المواطن العراقي، وأن لهذا المنحى أسباب مختلفة، وأيضاً لها نتائج خطيرة على مستوى الولاء الوطني والشعور بالوحدة الوطنية، لذا فإن موضوع الدراسة يتحرى الآتي:

- 1- كيف يشعر المواطن العراقي المرتفع التعليم بالمواطنة، وما دوافع ومسببات ذلك الشعور؟
- 2- كيف يرى أفراد عينة البحث الأسباب التي تضعف عامل المواطنة لدى العراقيين؟
- 3- ما هي أبرز الظواهر التي تشجع على ضعف المواطنة؟
- 4- ما هو رأي العينة بأدوات ومناشط ترسيخ المواطنة في العراق؟

### Attitudes of The Iraqi personality Towards Citizenship and National Identity (a Survey)

Dr. Kamel Al-Qayem

Through the scientific survey organized by observation and what is published by the media and the political and social movement that abounds in the Iraqi street, we found that there is a weakness in the sense of citizenship among the Iraqi citizen, and that this trend has various reasons, and also has serious consequences on the level of national loyalty and a sense of national unity, so the the subject of the study investigates the following:

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

- 1- How does a highly educated Iraqi citizen feel citizenship, and what are the motives and causes of that feeling?
- 2- How do the members of the research sample see the reasons that weaken the Iraqi citizenship factor?
- 3- What are the most prominent phenomena that encourage weak citizenship?
- 4- What is the sample's opinion of the tools and activities for consolidating citizenship in Iraq?

### إعادة النظر في مفهوم الدولة الفاشلة

أ.د. صلاح سالم زرنوقة

بعد أحداث الحادي عشر من سبتمبر تحولت قضية "الدول التي تعاني من مشكلات" من قضية إنسانية إلى قضية أمنية، ومن ثم جاء مفهوم الدولة الفاشلة-في بداية التسعينات-تجسيدا لطريقة جديدة من التفكير في قضايا الأمن والسلام على الصعيد العالمي، وكان بمثابة ذريعة وجدت فيها القوى الكبرى فرصة للتدخل في شؤون الدول التي تُنعت بالفشل، والتعامل معها بما يعيد تشكيلها لخدمة أغراض سياسية معينة، وذلك بذريعة أنها تمثل تهديداً للمجتمع الدولي.

لذلك كان لمفهوم الدولة الفاشلة حضوراً ملموساً في خطاب السياسة الخارجية للدول الغربية عموماً، والولايات المتحدة الأمريكية خصوصاً. هذا الخطاب الذي عدّ أن الدولة الفاشلة تفرز المعاناة الإنسانية وعدم الاستقرار الإقليمي، وتسمح بانتقال الجريمة المنظمة، وتعدّ معقلاً للإرهاب تصدره إلى الخارج. وربما يكون ذلك صحيحاً، لكن البعض توقف عند حقيقتين، الأولى؛ أن القوى الكبرى تستخدم هذا الوصف أو هذا التصنيف لوصم الدول التي تتوقع منها تهديداً بقطع النظر عن مدى فشل هذه الدول في الواقع. والثانية؛ أن السياسات التي اتبعتها هذه القوى الكبرى في معالجة الدول الفاشلة لم تثمر نجاحاً يذكر حتى الآن.

### Reconsider The Concept of a Failed State

Prof.Dr. Salah Salem Zarnouqa

After the events of September 11th, the issue of "states with problems" turned from a humanitarian issue to a security issue, and then the concept of a failed state came – at the beginning of the nineties – an embodiment of a new way of thinking about issues of security and peace at the global level. In it, major powers have an opportunity to interfere in the affairs of states that have been mourned by failure, and to deal with them in a way that reshapes them to serve certain political

purposes, under the pretext that they represent a threat to the international community.

Therefore, the concept of a failed state had a tangible presence in the foreign policy discourse of Western countries in general, and the United States of America in particular. This discourse, which considered that a failed state produces human suffering and regional instability, allows the transfer of organized crime, and is a stronghold of terrorism that it exports abroad. This may be true, but some have stopped at two facts, the first: The major powers use this description or this classification to stigmatize states from whom they expect a threat, regardless of their failure in reality. And the second; The policies pursued by these major powers in dealing with failed states have so far yielded little success.

### ثقافة الحوار والتسامح في سوريا

أ. د. بلال عرابي

الحوار مطلب جماهيري، ورغبة الجميع بتحقيق السلم والعيش المشترك مع كل أبناء الوطن الواحد بطمأنينة، من أجل مستقبل مشترك للجميع، وهو سبيل وحيد، وطريق أوحده لدخول المستقبل وتحقيق التنمية؛ لأن تجارب البشرية أثبتت أن الحروب جميع أطرافها مهزومون، وأن الوطن يتسع للجميع بدون قتال، وبالقتال لا يتسع لأحد. يقدم هذا البحث رؤية لبناء وتمكين ثقافة الحوار في سوريا. ويقدم مقترحات حلول لأزمة مجتمع، من أجل تحقيق التسامح واحترام الآخر وتحقيق الديمقراطية... وصولاً للتنمية المنشودة التي لا يمكن أن تتم بدون شجاعة الحوار بين أبناء وطن يملكون فيه حقوقاً متساوية، ويقبل بعضهم بعضاً، وهذا القبول ليس تقبلاً للضرورة؛ وإنما قبولاً حضارياً يسمح بتحقيق الأهداف المجتمعية. ويناقش هذا البحث كيف يمكن للجهات والأفراد المختلفين في ثقافتهم ومعتقداتهم ومطلقاتهم، الوصول إلى تقارب عقلي وثقافي وحقوق متبادلة تسمح بالعيش المشترك. عبر توضيح ثقافة الحوار وأنواعه ومرتكزاته الذي تتمثل في التسامح واحترام الآخر والأسس التي ينبغي الاتفاق عليها من أجل بناء الدولة (الديمقراطية). ومعوقاته التي تتمثل بالتعصب والطائفية وإلغاء الآخر والدكتاتورية والتخلف، وذلك للتأكيد بأنه لا سبيل أمام المجتمع السوري للخروج من أزمتة الراهنة إلا بثقافة الحوار التي عبرها تُحفظ حقوق الجماعات المختلفة بالوجود والاستمرار، وذلك للتطلع ببناء سوريا المستقبل.



## **The Culture of Dialogue and Tolerance in Syria**

**Prof. Dr. Bilal Orabi**

Dialogue is a popular demand, and everyone's desire to achieve peace and coexistence with all the people of the same nation in peace, for a common future for all, and it is the only way to enter the future and achieve development, because the experiences of mankind have proven that wars with all its parties are defeated, and that the homeland accommodates everyone without fighting, and with fighting there is no room for anyone.

This research presents a vision for building and enabling a culture of dialogue in Syria. It offers proposals for solutions to a community crisis, in order to achieve tolerance and respect for others and achieve democracy ... to reach the desired development that cannot take place without the courage of dialogue between citizens of a country in which they have equal rights and accept each other, and this acceptance is not an acceptance of necessity. Rather, a civilized acceptance that allows achieving societal goals. This research discusses how entities and individuals with different cultures, beliefs, and absolutes can reach mental and cultural convergence and mutual rights that allow for coexistence, by clarifying the culture of dialogue, its types and its foundations, which are represented in tolerance and respect for others, and the foundations that must be agreed upon in order to build the (democracy) state. And its obstacles that are represented by intolerance, sectarianism, the abolition of the other, dictatorship and backwardness, in order to confirm that there is no way for the Syrian society to get out of its current crisis except with the culture of dialogue through which the rights of different groups are preserved and continue to exist, in order to aspire to building a future Syria.

## بين البرلمان... والمحكمة الاتحادية العليا: دراسة في نقض القوانين

أ د سعيد مجيد دحدوح

زهير عبد الصاحب الكناني

لأجل سمو الدستور فقد تنشأ رقابة على القوانين العادية، بحيث لا تكون هذه القوانين مخالفة لمبادئ أو لروح المواد الدستورية. أي توضع رقابة على المشرع الذي يصدر القوانين، وبطبيعة الحال يجب أن يعهد لهيئة معينة غير التي تشّرع القوانين لضمان عدم معارضتها للدستور، وذلك لأن وضع هذه الرقابة بيد السلطة التشريعية يعني بالتالي التقاف هذه الهيئة على المبدأ القائل بوجود مراقبة دستورية القوانين لأنه من غير المتصور بأن السلطة التي تضع القانون تراقب نفسها. لذا عهدت الدول إلى إيجاد رقابة متخذة شكل أحد النوعين الآتين.

الرقابة السياسية: هي الرقابة التي تقوم بها هيئة سياسية، وقد سميت كذلك كون الهيئة التي تمارسها ذات صفة سياسية، وهذه الرقابة تعد رقابة سابقة، كما تعد فرنسا وما جاء به دستور الجمهورية الخامسة لعام 1958 رائداً في هذا المجال، وقد أناط مهمة الرقابة لهيئة سماها المجلس الدستوري وأفرز لها الباب السابع من الدستور، وبين ماهية هذا المجلس وكيفية تشكله ونوعية أعضائه واختصاصاته.

الرقابة القضائية: والذي يهمننا من الرقابة هي الرقابة القضائية، التي تمارس عن طريق هيئة قضائية، ذات صفة قضائية، إذ ظهرت كأسلوب بديل عن الرقابة السياسية التي كانت محل انتقاد من جانب الفقه الدستوري.

### **Between Parliament ... and The Federal Supreme Court: a Study on Breaking Laws**

**Prof. Dr. Saeed Majeed Dahdouh**

**Zuhair Abdel-Saheb Al-Kinani**

For the sake of the supremacy of the constitution, oversight may arise over ordinary laws, so that these laws do not contradict the principles or spirit of constitutional articles. That is, oversight is placed on the legislator who issues laws, and of course it must be entrusted to a specific body other than the one that legislates laws to ensure that it does not oppose the constitution, because placing this control in the hands of the legislative authority means thus circumventing the principle that the constitutionality of laws must be monitored because it is not conceivable that The authority that establishes the law monitors itself. Therefore, states entrusted with creating censorship that took the form of one of the following two types.

Political censorship: it is the censorship carried out by a political body, and it has also been called the fact that the body that practices it has a political character, and this censorship is considered a previous censorship, and France and what was

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

stated in the Constitution of the Fifth Republic of 1958 is a pioneer in this field, and the task of oversight has been entrusted to a body he called The Constitutional Council, Chapter Seven of the Constitution was assigned to it, explaining what this Council is, how it is formed, the type of its members and its functions.

Judicial oversight: What concerns us from censorship is judicial oversight, which is exercised by a judicial body with a judicial quality, as it appeared as an alternative method to political oversight that was the subject of criticism by constitutional jurisprudence.

### التحالف التركي الإسرائيلي.. مديات مفتوحة

#### رؤى خليل سعيد

تكتسب العلاقات التركية الإسرائيلية أهمية كبيرة تجمعها رؤية استراتيجية مشتركة تعود إلى علاقات اليهود بالدولة العثمانية قبل قيام الدولة الرسمية لكلا الطرفين، وهذا ما جعل العلاقات تتطور فيما بينهما عام 1949 منذ اعتراف تركيا بإسرائيل.

أن العلاقات التركية الإسرائيلية تقوم على أساس المصلحة المتبادلة، فكل طرف يرى في الطرف الآخر الأداة والآلية لتحقيق أهداف السياسة الخارجية ضمن النطاقين الإقليمي والدولي، وبعد صعود حزب العدالة والتنمية في تركيا عام (2002) للسلطة، اتسمت العلاقات فيما بينهم بعدم الاستقرار الكامل. ولكن مع ذلك فإن عناصر الرؤية التركية الإسرائيلية المشتركة تبلورت لإنجاح اتفاق التعاون الاستراتيجي فيما بينهما وذلك لأسباب تمثلت في: (العنف وعدم الاستقرار في منطقة الشرق الأوسط، العداء لسوريا من كلا الطرفين، المخاطر الأمنية القادمة من العراق وإيران، العلاقة الإشكالية مع أوروبا، رغبة تركيا في الانضمام إلى الاتحاد الأوروبي، والعلاقة الاستراتيجية مع الولايات المتحدة الأمريكية).

لكن، على الرغم من الميول الإسلامية لدى حزب العدالة والتنمية، وسعي قادة الحزب لتعميق العلاقات مع دول الجوار العربي والإسلامي، إلا أن ذلك لم يثني حكومة حزب العدالة والتنمية من أن تحيد عن العلاقات الوثيقة ولاستراتيجية مع (إسرائيل) بالرغم من حالات المدّ والجزر التي انتابت تلك العلاقات.

## **The Turkish–Israeli Alliance ... Open Ranges**

**Rua` Khalil Saeed**

Turkish–Israeli relations are of great importance, united by a common strategic vision that goes back to the relations of the Jews with the Ottoman Empire before the establishment of the official state for both parties, and this is what made relations between them develop in 1949 since Turkey's recognition of Israel.

That Turkish–Israeli relations are based on mutual interest, as each side sees the other as the tool and mechanism to achieve foreign policy goals within the regional and international spheres, and after the AKP's rise to power in Turkey in (2002), relations between them were characterized by complete instability. However, the elements of the joint Turkish–Israeli vision crystallized for the success of the strategic cooperation agreement between them, for reasons represented in: (violence and instability in the Middle East region, hostility to Syria on both sides, security risks coming from Iraq and Iran, the problematic relationship with Europe, Turkey's desire In joining the European Union, and the strategic relationship with the United States of America).

However, despite the Islamist leanings of the Justice and Development Party, and the party leaders 'endeavor to deepen relations with the Arab and Islamic neighboring countries, this did not deter the AKP government from deviating from its close and strategic relations with (Israel) despite the ups and downs that followed those relationships.